
Kurier Zwierzyniecki

nr 2 (215) 2014

Zdaniem Przewodniczącego:

Referendum…Z bieżącej działalności Rady
str 2

Budżet Obywatelski
str 3

Łowcy Mamutów na Zwierzyńcu 
(cz. 2)
str 4

Zwierzyniec na starej fotografi i
str 8

W numerze

Brak referendum – źle, refe-

rendum – źle, jedno pytanie – źle, 

cztery pytania – źle itd., itd.

To naturalne, że mamy różne 

opinie na ten sam temat i normalną 

rzeczą jest wpływ różnych środo-

wisk na rzeczywistość, która nas 

otacza. Wiele decyzji powoduje 

oburzenie części mieszkańców, ale 

trzeba pamiętać, że za podjętymi działaniami stoją inni 

mieszkańcy, czasami są to inicjatywy oddolne, a cza-

sami spierają się nasi reprezentanci. 

Tak czy inaczej „klamka zapadła” i będziemy gło-

sować w referendum w dniu wyborów do Parlamentu 

Europejskiego, czyli 25.05.2014 roku.

Odpowiemy na cztery zadane pytania:

1.  Czy jest Pani/Pan za zorganizowaniem i przepro-

wadzeniem przez Kraków Zimowych Igrzysk Olim-

pijskich w 2022 roku?

2. Czy jest Pani/Pan za budową metra w Krakowie?

3.  Czy jest Pani/Pan za stworzeniem w  Krakowie 

systemu monitoringu wizyjnego, którego celem 

byłaby poprawa bezpieczeństwa w mieście?

4.  Czy zdaniem Pani/Pana w Krakowie powinno się 

budować więcej ścieżek rowerowych?

Nie będę Państwa przekonywał co do sensu zada-

nych pytań, ponieważ – jak wszyscy wiemy – ponow-

nie mielibyśmy kilka ocen i  zapewne kilka lepszych 

pomysłów jak powinny brzmieć pytania. Stąd jedyne 

o co Państwa proszę, to, zanim podejmiemy decyzję 

czy oddać głos i  w  jaki sposób zagłosować, posta-

rajmy się poznać informacje o  poszczególnych kwe-

stiach poruszanych w pytaniach.

Po pierwsze, odpowiedź na poszczególne pytania 

nie jest tak oczywista, jak mogłoby się wydawać na 

pierwszy „rzut oka”. Gdy poznamy co kryje się za każ-

dą z  odpowiedzi, jakie poszczególne decyzje rodzą 

konsekwencje, to okaże się, że pytania są zasadne.

Po drugie, to wyjątkowa sytuacja, gdy władza 

chce poznać w  tej formie nasze zdanie. Nawet jeśli 

ktoś jest krytyczny (bez względu na przyczynę), czy 

się to komuś podoba, czy nie, jest to prawdziwe na-

rzędzie demokratycznego wyboru i  odrzucenie go 

oddala nas od normalności, której wszyscy pragniemy 

od wielu lat.

Zatem, drodzy Mieszkańcy Zwierzyńca, nama-

wiam Was gorąco do udziału w  referendum; za-

głosujmy zgodnie ze swoim sumieniem w  oparciu 

o informacje, których warto poszukać nie czekając, aż 

ktoś poda nam je na tacy.

Szczęsny Filipiak

Szanowni Mieszkańcy,
uprzejmie informujemy, 
że w siedzibie 
Rady Dzielnicy 
VII Zwierzyniec 
ul. Prusa 18, 
odbędzie się dyżur 
Miejskiego Rzecznika 
Konsumentów.
Zapraszamy w dniu 
19 maja w godzinach 
od 14.00 do 15.00

Miejsce pamięci przy ul. Bruzdowej – czy bliżej cmentarza wojennego

Na terenie tzw. Glinika (Glinnika), miejscu straceń Polaków w okresie II wojny świa-

towej przy ul. Bruzdowej jesienią 2013 r. prowadzono sondażowe badania archeologicz-

ne w ramach działań Małopolskiego Urzędu Wojewódzkiego związanych z tworzeniem 

w tym miejscu cmentarza wojennego. Elementami zaplanowanych prac były specjali-

styczne badania geomagnetyczne całości dostępnego terenu a także badania geora-

darowe. Ważny element to także wykonanie wykopów sondażowych. Pisząc o pracach 

archeologicznych w  tym miejscu uważam, że ich wyniki pomogą w  rozstrzygnięciu 

problemów badawczych ciągle obecnych w debacie naukowej dotyczącej Glinika.

Należy przypuszczać, że w oparciu o uzyskane wyniki zostaną zaplanowanie dal-

sze działania. Miejmy nadzieję, że nie zabraknie środków fi nansowych na wszystkie 

niezbędne elementy prac i  już niedługo zostanie zakończone urządzanie cmentarza 

wojennego w tym miejscu. Aktualnie teren ten został uprzątnięty i jest już dostępny dla 

odwiedzających.  O postępach prac prowadzonych na zlecenie Małopolskiego Urzędu 

Wojewódzkiego w uzgodnieniu z Zarządem Infrastruktury Komunalnej i Transportu bę-

dziemy niezwłocznie Państwa informować. 

Dokończenie na str 7

Marcin Kapustafot. M. Kapusta
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W  dniu 28 stycznia 2014  r. 
odbyła się L sesja Rady 
Dzielnicy VII Zwierzyniec.
Podjęto następujące uchwały:
Uchwała nr L/536/2014 
w  sprawie zmiany zakresu 

rzeczowego zadania prio-

rytetowego Dzielnicy VII na 

2014  r.  (w  miejsce zadania: 

„Zakup sprzętu sportowego 

dla KS Zwierzyniecki” wpro-

wadza się zadanie: „Reno-

wacja boiska piłkarskiego KS 

Zwierzyniecki – aeracja, piaskowanie, nawoże-

nie, dosiew trawy”)

Uchwała nr L/537/2014 w  sprawie przyjęcia 

rocznego planu pracy Komisji Kultury Fizycznej, 

Sportu i Współdziałania z Organizacjami Poza-

rządowymi Rady Dzielnicy VII Zwierzyniec na 

2014 rok

Uchwała nr L/538/2014 w  sprawie przyjęcia 

rocznego planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady 

Dzielnicy VII Zwierzyniec na 2014 r.

Uchwała nr L/539/2014 w  sprawie przyjęcia 

rocznego planu pracy Komisji Infrastruktury 

i  Lokalnych Inicjatyw Inwestycyjnych Rady 

Dzielnicy VII Zwierzyniec na 2014 rok

Uchwala nr L/540/2014 w  sprawie opinii do 

projektu inwestycji pod nazwą „Budowa po-

chylni dla niepełnosprawnych przy Klasztorze 

SS. Norbertanek na dz. nr 293/8 obr. 13 Krowo-

drza w Krakowie przy ul. Kościuszki”  (Rada ne-

gatywnie zaopiniowała przedstawiony projekt)

Uchwała nr L/541/2014 w sprawie opinii doty-

czącej wydania zezwoleń na sprzedaż napojów 

alkoholowych przy ul. Dunin-Wąsowicza 11 

 (Rada wydała w powyższej sprawie opinię po-

zytywną)

Uchwała nr L/542/2014 w  sprawie przyjęcia 

rocznego planu pracy Komisji Edukacji Rady 

Dzielnicy VII Zwierzyniec na 2014 r.

Uchwała nr L/543/2014 w  sprawie przyjęcia 

rocznego planu pracy Komisji Kultury, Informa-

cji i Kontaktów z Mieszkańcami Rady Dzielnicy 

VII Zwierzyniec na 2014 rok 

Uchwała nr L/544/2014 w  sprawie listy 

rankingowej zadań do realizacji w  2014 r. 

w  ramach zadania powierzonego „prace 

remontowe dróg, chodników i  oświetle-

nia”  (ustalono następującą listę rankingową: 

Chodniki: 1/ ul. Senatorska – odcinek od ul. 

Komorowskiego do ul. Prusa, 2/ ul. Senator-

ska – odcinek od ul. Prusa do ul. Mlaskotów, 

3/ ul. Dunin – Wąsowicza na odcinku od ul. 

Kałuży do ul. Syrokomli, 4/ ul. Włóczków – od-

cinek od ul. Tatarskiej do ul. Ujejskiego z wyłą-

czeniem nowego wyremontowanego chodnika 

w 2012 r., 5/ al. Modrzewiowa - od al. Kaszta-

nowej w  stronę ul. Świerkowej, 6/ ul. Księcia 

Józefa (Osiedle Bielany) (nakładka, chodnik), 7/ 

ul. Emaus na odcinku od ul. Jaxy - Gryfi ty do 

schodów, 8/ ul. Kraszewskiego - od ul. Sena-

torskiej do ul. Salwatorskiej strona parzysta, 9/ 

al. Panieńskich Skał – od ul. Sarnie Uroczysko 

do ul. Jontkowa Górka, 10/ al. Panieńskich Skał 

– od ul. Jontkowa Górka do al. Kasztanowej, 

Drogi: 1/ ul. Gajówka (utwardzenie), 2/ ul. 

Podkamyk (utwardzenie), 3/ ul. Czecha (utwar-

dzenie), 4/ ul. Kogucia, 5/ ul. Pod Sikornikiem 

(utwardzenie); 

realizacja zadań nastąpi do wyczerpania posia-

danych środków)

Uchwała nr L/545/2014 w  sprawie wniosku 

dotyczącego realizacji zadań powierzonych 

z zakresu „prac remontowych dróg, chodników 

i oświetlenia” na terenie Dzielnicy VII w 2014 r. 

 (Rada zawnioskowała, aby realizacja w/w zadań 

odbywała się w ramach umowy zawartej z wy-

konawcą robót utrzymaniowych, wyłonionym 

w drodze zamówienia publicznego)

Uchwała nr L/546/2014 w sprawie przystąpie-

nia Rady Dzielnicy VII do udziału w „dzielnico-

wym” budżecie partycypacyjnym w 2014 roku

Uchwała nr L/547/2014 w  sprawie opinii do-

tyczącej wyrażenia zgody na zawarcie przez 

Szkołę Podstawową nr 72 w Krakowie kolejnej 

umowy najmu  (Rada pozytywnie zaopiniowała 

zawarcie przez w/w  placówkę kolejnej umo-

wy najmu części powierzchni dachu budynku 

szkoły i pomieszczenia na poddaszu z fi rmą Pol-

komtel Sp. z  o.o., z  przeznaczeniem na stację 

bazową telefonii komórkowej wraz z urządzenia-

mi sterującymi)

Uchwała nr L/548/2014 w  sprawie opinii do-

tyczącej ewentualnego zbycia części działki 

nr 230/A  obr. 9 Krowodrza położonej przy ul. 

Świerkowej w Krakowie  (Rada wydała w powyż-

szej sprawie opinię pozytywną)

Uchwała nr L/549/2014 w  sprawie opinii do-

tyczącej ustalenia warunków zabudowy dla 

inwestycji przy ul. Królowej Jadwigi w Krakowie 

 (Rada wydała w  powyższej sprawie opinię ne-

gatywną)

Uchwała nr L/550/2014 w  sprawie opinii do-

tyczącej ustalenia warunków zabudowy dla 

inwestycji przy ul. Królowej Jadwigi w Krakowie 

 (Rada wydala w  powyższej sprawie opinię ne-

gatywną)

Uchwała nr L/551/2014 w  sprawie korekty 

Uchwały nr XXXVI/374/2013 Rady Dzielnicy 

VII Zwierzyniec z  dnia 29 stycznia 2013 roku 

w sprawie korekty Uchwały nr XXXIV/348/2012 

Rady Dzielnicy VII Zwierzyniec z dnia 18 grudnia 

2012 roku w  sprawie wniosku do Prezydenta 

Miasta Krakowa dotyczącego wprowadzenia 

do Wieloletniej Prognozy Finansowej i Wielolet-

niego Planu Inwestycyjnego zadania inwesty-

cyjnego planowanego przez Radę Dzielnicy VII 

Zwierzyniec do realizacji w  latach 2013-2014 

 (uchwała dotyczy budowy oświetlenia w  ul. 

Podkamyk)

Uchwała nr L/552/2014 w  sprawie korekty 

Uchwały nr XXXVI/375/2013 Rady Dzielnicy 

VII Zwierzyniec z  dnia 29 stycznia 2013 roku 

w sprawie korekty Uchwały nr XXXIV/349/2012 

Rady Dzielnicy VII Zwierzyniec z dnia 18 grudnia 

2012 roku w  sprawie wniosku do Prezydenta 

Miasta Krakowa dotyczącego wprowadzenia 

do Wieloletniej Prognozy Finansowej i Wielolet-

niego Planu Inwestycyjnego zadania inwesty-

cyjnego planowanego przez Radę Dzielnicy VII 

Zwierzyniec do realizacji w  latach 2013-2014 

 (uchwała dotyczy budowy oświetlenia w  ul. 

Oświęcimskiej)

Uchwała nr L/553/2014 w  sprawie korekty 

Uchwały nr XXXVI/376/2013 Rady Dzielnicy 

VII Zwierzyniec z  dnia 29 stycznia 2013 roku 

w sprawie korekty Uchwały nr XXXIV/350/2012 

Rady Dzielnicy VII Zwierzyniec z dnia 18 grudnia 

2012 roku w  sprawie wniosku do Prezydenta 

Miasta Krakowa dotyczącego wprowadzenia 

do Wieloletniej Prognozy Finansowej i Wielolet-

niego Planu Inwestycyjnego zadania inwesty-

cyjnego planowanego przez Radę Dzielnicy VII 

Zwierzyniec do realizacji w  latach 2013-2014 

 (uchwała dotyczy budowy oświetlenia w ul. Fa-

bijańskich)

Uchwała nr L/554/2014 w  sprawie unieważ-

nienia Uchwały nr XLV/497/2013 Rady Dzielnicy 

VII Zwierzyniec z  dnia 24 września 2013 roku 

w sprawie wniosku do Prezydenta Miasta Kra-

kowa dotyczącego wprowadzenia do Wielolet-

niej Prognozy Finansowej i Wieloletniego Planu 

Inwestycyjnego zadania inwestycyjnego plano-

wanego przez Radę Dzielnicy VII Zwierzyniec 

do realizacji w  latach 2013-2014  (unieważniona 

uchwala dotyczyła zadania: „Budowa oświetle-

nia w ul. Podkamyk – II etap”)

W dniu 25 lutego 2014 r. odbyła się LI sesja 
Rady Dzielnicy VII Zwierzyniec.
Podjęto następujące uchwały:
Uchwała nr LI/555/2014 w  sprawie przyjęcia 

rocznego planu pracy Komisji Ochrony Środo-

wiska i  Utrzymania Zieleni Rady Dzielnicy VII 

Zwierzyniec na rok 2014

Uchwała nr LI/556/2014 w  sprawie unieważ-

nienia Uchwały nr XXXIII/343/2012 Rady Dziel-

nicy VII Zwierzyniec z dnia 27 listopada 2012 r. 

w sprawie wniosku do Prezydenta Miasta Kra-

kowa dotyczącego wprowadzenia do Wielolet-

niej Prognozy Finansowej i Wieloletniego Planu 

Inwestycyjnego zadania inwestycyjnego plano-

wanego przez Radę Dzielnicy VII Zwierzyniec 

do realizacji w  latach 2013-2014  (unieważniana 

uchwała dotyczyła zadania: „Budowa chodnika 

w ul. Księcia Józefa na odcinku od ul. Kamedul-

skiej do ul. Pajęczej”)

Uchwała nr LI/557/2014 w sprawie rozdyspo-

nowania środków zabezpieczonych w Budżecie 

Miasta na rok 2014 w ramach rezerwy celowej 

pn. „Dofi nansowanie dla Dzielnic uczestniczą-

cych w budżecie partycypacyjnym w 2013 roku” 

 (Rada zadecydowała o  przeznaczeniu środków 

w  wysokości 100  000 zł na zadanie: „Budowa 

i przebudowa obiektów sportowych przy Szkole 

Podstawowej nr 48”)

Uchwała nr LI/558/2014 w sprawie powołania 

Doraźnej Komisji Rady Dzielnicy VII Zwierzyniec 

ds. dzielnicowego budżetu obywatelskiego 

 (Rada powołała komisję doraźną w  składzie: 

Łukasz Filipiak, Szczęsny Filipiak, Marzena Ga-

rzeł – zastępca przewodniczącej, Paweł Kajfasz, 

Krzysztof Kwarciak, Julia Mach, Magdalena 

Mardyła – przewodnicząca, Jakub Markowski)

Uchwala nr LI/559/2014 w  sprawie zadań 

priorytetowych Dzielnicy VII na 2014 r.  (Rada 

zdecydowała o rezygnacji z zadania zbiorczego: 

„Zadania w  ramach pilotażowego programu 

budżetu partycypacyjnego”, a pozyskane środki 

w wysokości 100 000 zł rozdzieliła następująco: 

Z bieżącej działalności Rady
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1/ remont chodnika, wymiana barier i  montaż 

stojaków rowerowych przy Pl. Na Stawach oraz 

przy ul. Dunin-Wąsowicza (1 szt.) – 25 000 zł, 2/ 

Przedszkole nr 9 – doposażenie placu zabaw – 

55  000 zł, 3/ oznakowanie ul. Księcia Józefa – 

montaż aktywnego znaku B-33 (50) z  radarem 

pomiaru prędkości – 10 000 zł, 4/ Klub Kultury 

„Chełm” – dostosowanie pomieszczeń na po-

trzeby pracowni plastycznej – 10 000 zł)

Uchwała nr LI/560/2014 w  sprawie podziału 

rezerwy zadań priorytetowych Dzielnicy VII na 

2014 r.  (Rada przeznaczyła środki z rezerwy na 

następujące zadania: - zakup książek dla trzech 

fi lii Krowoderskiej Biblioteki Publicznej – po 

3  000 zł dla każdej z  fi lii, zakup sprzętu spor-

towego dla Przedszkola nr 9 – 500 zł, konkurs 

graffi ti w  Dzielnicy VII – 2  500 zł; dodatkowo 

przeznaczono 2 800 zł na przygotowanie i wy-

danie folderu/mapy w  ramach zadania „Komu-

nikacja z mieszkańcami Dzielnicy”)

Uchwała nr LI/561/2014 w  sprawie opinii do-

tyczącej ustalenia warunków zabudowy dla 

zamierzenia inwestycyjnego pn.: „Budowa 

namiotowego przekrycia dwóch kortów teniso-

wych na działce nr 3 obr. 14 Krowodrza, przy ul. 

Na Błoniach 1 w Krakowie  (Rada wydała w po-

wyższej sprawie opinię pozytywną)

Uchwała nr LI/562/2014 w sprawie opinii do-

tyczącej ustalenia warunków zabudowy dla 

zamierzenia inwestycyjnego przy ul. Prusa 

w Krakowie  (Rada wydała w powyższej sprawie 

opinię negatywną) 

Uchwała nr LI/563/2014 w sprawie opinii doty-

czącej przedłużenia prawa użytkowania o 20 lat 

części nieruchomości oznaczonej jako działka 

ewidencyjna nr 106/7, obręb 9 Krowodrza  (Rada 

pozytywnie zaopiniowała przedłużenie prawa 

użytkowania nieruchomości na rzecz Stowarzy-

szenia Willa Decjusza))

Uchwała nr LI/564/2014 w  sprawie uwag do 

projektu miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego obszaru „Błonia Krakowskie” 

 (w  związku z  ponownym wyłożeniem projektu 

planu miejscowego zagospodarowania prze-

strzennego wskazanego obszaru, Rada zgłosiła 

kolejne uwagi)

Uchwała nr LI/565/2014 w  sprawie uchyle-

nia uchwał w  sprawie wniosku do Prezydenta 

Miasta Krakowa dotyczącego wprowadzenia 

do Wieloletniego Planu Finansowego i  Wielo-

letniego Planu Inwestycyjnego zadania inwe-

stycyjnego planowanego przez Radę Dzielnicy 

VII Zwierzyniec do realizacji w latach 2013-2014 

 (dotyczy uchwał: L/551/2014, L/552/2014, 

L/553/2014)

Uchwała nr LI/566/2014 w  sprawie korek-

ty uchwał w  sprawie wniosku do Prezydenta 

Miasta Krakowa dotyczącego wprowadzenia 

do Wieloletniego Planu Finansowego i  Wielo-

letniego Planu Inwestycyjnego zadania inwe-

stycyjnego planowanego przez Radę Dzielnicy 

VII Zwierzyniec do realizacji w latach 2013-2014 

 (dotyczy budowy oświetlenia w  ulicach: Pod-

kamyk, Oświęcimskiej i  Fabijańskich oraz na 

parkingu przy Parku Decjusza od strony ul. Kró-

lowej Jadwigi)

Uchwała nr LI/567/2014 w sprawie wniosku do 

Prezydenta Miasta Krakowa dotyczącego wpro-

wadzenia do Wieloletniej Prognozy Finansowej 

i  Wieloletniego Planu Inwestycyjnego zada-

nia inwestycyjnego planowanego przez Radę 

Dzielnicy VII Zwierzyniec do realizacji w  latach 

2014-2015  (dotyczy przebudowy chodnika w ul. 

Tatarskiej pod przewiązką)

Uchwała nr LI/568/2014 w  sprawie wniosku 

do Prezydenta Miasta Krakowa dotyczącego 

wprowadzenia do Wieloletniej Prognozy Finan-

sowej i Wieloletniego Planu Inwestycyjnego za-

dania inwestycyjnego planowanego przez Radę 

Dzielnicy VII Zwierzyniec do realizacji w  latach 

2014-2015  (dotyczy budowy chodnika wzdłuż 

ul. Księcia Józefa na odcinku od ul. Do Przysta-

ni do zatoki autobusowej wraz z odtworzeniem 

pasa zieleni)

Uchwała nr LI/569/2014 w  sprawie korekty 

Uchwały nr XLIV/475/2013 Rady Dzielnicy VII 

Zwierzyniec z dnia 27 sierpnia 2013 roku w spra-

wie zadań powierzonych z  zakresu „budowa 

i  przebudowa ulic gminnych wraz z  oświetle-

niem” na 2014 r.  (Rada zmieniła brzmienie za-

łącznika do uchwały na następujące:

I – budowa i przebudowa ulic gminnych:
1. wykonanie miejsc postojowych w  al. Wa-

szyngtona przy Cmentarzu Salwatorskim 

– dokończenie dokumentacji wraz z uzyska-

niem decyzji formalno-prawnych, remont 

istniejących miejsc postojowych  (zgodnie 

z WPF),

2. budowa chodnika w  ul. Księcia Józefa na 

odcinku od ul. Wodociągowej do przy-

stanku MPK – realizacja budowy  (zgodnie 

z WPF),

3. ul. Tatarska – przebudowa chodnika w  ul. 

Tatarskiej pod przewiązką (zgodnie z WPF),

4. ul. Księcia Józefa – budowa chodnika 

wzdłuż ul. Księcia Józefa na odcinku od 

ul. Do Przystani do zatoki autobusowej 

wraz z odtworzeniem pasa zieleni (zgodnie 

z WPF),

5. ul. Korzeniaka od ul. Olszanickiej do ul. 

Skargi – chodnik (projekt i realizacja),

6. ul. Rzepichy - chodnik,

7. ul. Przyszłości - górny odcinek do nr 50 (je-

śli będzie wymagany projekt),

8. ul. Dunin-Wąsowicza na odcinku od ul. Sy-

rokomli do ul. Kałuży, po stronie nieparzy-

stej – przebudowa jezdni z  poszerzeniem 

bezpiecznika (zwężenie zieleńca) i  ewentu-

alnym wyznaczeniem miejsc postojowych 

(projekt i realizacja),

9. ul. Królowej Jadwigi V i VI etap,

10. ul. Leśmiana – kontynuacja,

11. ul. Insurekcji Kościuszkowskiej.

II – budowa oświetlenia:
1. ul. Podkamyk – dwa sięgacze, około 350 

mb - budowa oświetlenia wraz z zasilaniem 

(zgodnie z WPF),

2. ul. Oświęcimska – około 200 mb – budo-

wa oświetlenia wraz z  zasilaniem (zgodnie 

z WPF),

3. ul. Fabijańskich – około 200 mb – budo-

wa oświetlenia wraz z  zasilaniem (zgodnie 

z WPF),

4. Parking przy Parku Decjusza, od strony ul. 

Królowej Jadwigi – budowa oświetlenia 

wraz z  zasilaniem w  trybie jednorocznym 

„projektuj-buduj”,

5. ul. Do Przystani - montaż szafy oświetlenio-

wej,

6. ul. Złota-boczna – budowa oświetlenia wraz 

z zasilaniem w trybie jednorocznym „projek-

tuj-buduj”,

7. ul. Astronautów - budowa oświetlenia wraz 

z zasilaniem w trybie jednorocznym „projek-

tuj-buduj”.)

Uchwała nr LI/570/2014 w  sprawie przenie-

sienia środków z  puli środków inwestycyjnych 

„budowa i  przebudowa ulic gminnych wraz 

z  oświetleniem” do puli środków bieżących 

„prace remontowe dróg, chodników i oświetle-

nia”  (Rada zawnioskowała o przeniesienie środ-

ków w kwocie 225 000 zł)

Uchwała nr LI/571/2014 w  sprawie zadań 

priorytetowych Dzielnicy VII na 2014 rok  (zre-

zygnowano z  zadania: „Program profi laktyczny 

dla dzieci i młodzieży szkolnej z  terenu dzielni-

cy – alergia na środowiskowe alergeny natural-

ne i  chemiczne” na kwotę 12  000 zł, ustalono 

nowe zadanie: „Program profi laktyki następstw 

dysplazji stawów biodrowych – wczesne roz-

poznanie dysplazji stawów biodrowych wśród 

niemowląt zamieszkałych na terenie Dzielnicy 

VII Zwierzyniec” na kwotę 8 000 zł )

Uchwała nr LI/572/2014 w sprawie przystąpie-

nia Rady Dzielnicy VII Zwierzyniec do projektu 

„Strażnicy Pamięci”  (projekt stanowi część 

programu pn. „Edukacja patriotyczna dla szkół 

Krakowa”, przyjętego uchwałą Rady Miasta Kra-

kowa)

Pełny tekst uchwał dostępny na stronie inter-

netowej Dzielnicy VII www.dzielnica7.krakow.pl 

oraz w Biuletynie Informacyjnym Urzędu Miasta 

Krakowa www.bip.krakow.pl.

Opracowała Grażyna Rojek

Harmonogram odbioru odpadów wielkogabarytowych 
w zabudowie jednorodzinnej.

W dzielnicy VII Zwierzyniec odbiór odpadów wielkogabarytowych w zabudowie jednoro-
dzinnej odbędzie się w miesiącach maj i wrzesień 2014 roku w trzecim tygodniu miesiąca 
(19-23 maj,15-19 wrzesień).

Odpady powinny być gromadzone nie wcześniej niż 24 godziny przed wyznaczonym terminem.

Odbiór odpadów odbywa się na podstawie zgłoszenia. Zgłoszenia należy dokonać w ostatnim 
 tygodniu poprzedzającym  wyznaczony termin w harmonogramie.

Zgłoszenie należy kierować drogą elektroniczną na adres usługi@mpo.krakow.pl lub 
 telefonicznie pod numerem (12) 6462222.
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Łowcy mamutów na Zwierzyńcu (cz. 2)
Niezwykle interesującymi i  zagadkowymi 

zabytkami z okresu kultury graweckiej są odnaj-

dywane na obszarze całej Europy (od Atlantyku 

aż po Ural) fi gurki tzw. wenus paleolitycznych 

(inaczej zwanych Wenus Graweckie). Figurki te 

wykonane z  różnych surowców według spe-

cyfi cznego kanonu, głównie z  uwydatnieniem 

cech płciowych, mają zapewne związek z sferą 

rytualną i  symboliczną, która niewątpliwie była 

efektem rozwoju kultury duchowej. Na stano-

wiskach kultur graweckich odnajdywane są 

również wykonane z kości lub kamienia fi gurki 

przedstawiające ludzi i zwierzęta oraz różnego 

rodzaju elementy stroju lub ozdób w  posta-

ci zawieszek, naszyjników czy bransolet. Na 

wzmożenie tendencji do osiadłego trybu życia 

wskazują również ludzkie pochówki szkieletowe 

odkrywane w  bezpośrednim sąsiedztwie osad 

a nieraz w  ich obrębie. Niektóre z grobowców 

noszą ślady specjalnych rytuałów w  postaci 

nietypowego ułożenia szkieletu lub wyposaże-

nia co potwierdza wspomniany już rozwój kul-

tury duchowej. 

Do najważniejszych nowinek kultury grawe-

ckiej należy zaliczyć zmiany systemu osadnicze-

go oraz eksploatacji środowiska. Dotychczas 

stosowany model polegał na przenoszeniu się 

w  nowe miejsce osadnicze wraz z  wyczerpa-

niem zasobów danego obszaru. W omawianym 

okresie zaczynają dominować stabilne i rozległe 

obozowiska. Pojawiają się nowe rozwiązania 

w budownictwie mieszkalnym w postaci naziem-

nych lub półziemiakowych niewielkich szałasów 

wykonanych przy użyciu kamieni oraz drewna, 

głównie na planie okręgu. W późniejszym okre-

sie do wznoszenia konstrukcji zaczęto wykorzy-

stywać także masywne kości mamutów. Z takich 

stabilnych obozowisk wyspecjalizowane grupy 

ludności wyprawiły się w  celach zaopatrzenia 

w  podstawowe produkty. Efektem tych ekspe-

dycji są odnajdywane pozostałości w  postaci 

obozowisk łowieckich, miejsca ćwiartowania 

zwierząt czy pracownie obróbki kamienia.

Wszystkie dotychczas zebrane dane arche-

ologiczne na stanowisku Kraków - Spadzista 

wskazują, iż jest to właśnie tego typu sezonowe 

stanowisko ludności kultury graweckiej. Odkry-

te tu zabytki są niezwykle ubogie w stosunku do 

opisanych powyżej stanowisk naddunajskich 

i poza kilkoma wyjątkami ograniczają się głów-

nie do narzędzi krzemiennych oraz pozostałości 

po ich produkcji. Należy jednak mieć na uwa-

dze, iż zgodnie z  współczesnymi standardami 

archeologicznymi teren stanowiska Kraków - 

Spadzista nie został w pełni przebadany. Istnie-

je zatem możliwość, iż podjęte tu w przyszłości 

ponowne prace archeologiczne doprowadzą do 

odkrycia zupełnie nowych obozowisk zawiera-

jących większą różnorodność artefaktów życia 

codziennego. Jednak niezależnie od ewentual-

nych przyszłych znalezisk należy z  całą mocą 

podkreślić, iż stanowisko Kraków - Spadzista 

jest wyjątkowym obiektem archeologicznym nie 

tylko w skali naszego kraju. Jego fenomen nie 

polega wyłącznie na ogromnym nagromadzeniu 

mamucich szczątków w jednym miejscu. Należy 

sobie uświadomić, iż cała nasza dotychczaso-

wa wiedza na temat późnograweckich grup lud-

ności eksplorujących współczesne tereny ziem 

polskich, pomiędzy 24 a 21 tyś lat temu, opiera 

się niemal wyłącznie na podstawie badań tego 

właśnie kompleksu !

Mamy się więc czym poszczycić, a najlep-

szym sposobem do prezentacji tak ogromnego 

bogactwa jest wspomniana przez ubiegłorocz-

nego laureata „Kopców”, prof. Janusza Krzysz-

tofa Kozłowskiego, idea utworzenia w  tym 

miejscu rezerwatu archeologicznego. Miała by 

to być niewielka, odpowiednio zaaranżowana 

konstrukcja naziemna, która umożliwiała by 

wgląd w  wybrany wycinek nie wydobytych na 

powierzchnię pozostałości sprzed 24 tyś lat. 

Jednocześnie miejsce to powinno prezentować 

odnalezione tu zabytki oraz całe bogactwo kul-

tury graweckiej, którą tworzyli między innymi 

polujący głównie na mamuty starożytni myśliwi 

ze Zwierzyńca. Stworzenie takiego rezerwatu 

archeologicznego jest niewątpliwie ogromnym 

wyzwaniem, ale jednocześnie wielką szansą nie 

tylko dla naszej dzielnicy lecz również dla Kra-

kowa oraz całego regionu. Realizacja takiego 

projektu mogła by wypełnić lukę w  nowo po-

jawiającym się trendzie archeoturystyki, gdzie 

oprócz ochrony zabytków istotna jest przede 

wszystkim warstwa edukacyjna. Odwiedzający 

rezerwat archeologiczny na Wzgórzu Bł. Bro-

nisławy mieli by możliwość poznania nie tylko 

odległych pradziejów Zwierzyńca, ale przede 

wszystkim początków współczesnego człowie-

ka na terenie naszego kraju.

Paweł Kajfasz

Plan stanowiska z zaznaczonymi wykopami oraz podział na różne 

strefy aktywności ludzkiej/ źródło: J. Wilczyński, P. Wojtal, 

K. Sobczyk, Jurnal of Archeological Sience (2012) 3627 e  3642

Anthropos Pavilon, Oddział Muzeum Ziemi Morawskiej w Czechach
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Pejzaż Zwierzyniecki
Dzięki gościnności dyrekcji szkoły, w Zespo-

le Szkół Ogólnokształcących nr 18 wręczyliśmy 

nagrody w konkursie plastycznym „Pejzaż Zwie-

rzyniecki”. Uczniowie szkół oraz dzieci z przed-

szkoli w naszej dzielnicy ponownie licznie wzięli 

udział w konkursie i  jak zawsze miło zaskoczyli 

komisję konkursową pięknymi pracami. W  tym 

roku motywem przewodnim był Lajkonik.

Komisja wyłoniła laureatów w  następują-

cych kategoriach konkursowych:

Kategoria 3 i 4-latki:
I miejsce: Milena Misiorek,  Przedszkole nr 76

II miejsce: Maja Chachlowska, Przedszkole nr 9

III miejsce: Julia Soból, Przedszkole nr 9

Wyróżnienie: Wiktor Szajnakowski i  Kacper 

Bogdanowicz, Przedszkole nr 9

Kategoria 5 i 6-latki:
I miejsce: Cypis Piasecki, Przedszkole nr 9

II miejsce: Zosia Sarzyńska, Samorządowe 

Przedszkole nr 9

III miejsce: Julia Maziarek Samorządowe Przed-

szkole nr 9

Wyróżnienie: Katarzyna Karola i Emilia Tkaczyk, 

Przedszkole nr 9 

Kategoria klasy I – III

I miejsce: Stanisław Winiarczyk, Szkoła Podsta-

wowa nr 31

II miejsce: Dominik Jeleń  Szkoła, Podstawowa 

nr 31

III miejsce: Paweł Gołębiowski Szkoła, Podsta-

wowa nr 31

Wyróżnienia: Stanisław Sarzyński i  Maciej Ol-

szewski, Szkoła Podstawowa nr 31 

Kategoria klasy IV – VI:
I  miejsce: Julia Moskal Szkoła Podstawowa 

nr 48

II miejsce: Ola Kłosowska  Szkoła Podstawowa 

nr 32

III miejsce: Martyna Mytnik  Szkoła Podstawo-

wa nr 31

Wyróżnienia: Jolanta Stalmach Szkoła Podsta-

wowa nr 72, Zuzanna Rodycz i  Wiktoria Spyr-

czyńska, Szkoła Podstawowa nr 31 

Kategoria Gimnazjum:
I miejsce: Jagoda Jarosz, Gimnazjum nr 20

II miejsce: Izabella Turczak, Gimnazjum nr 20

Kategoria otwarta (fotografi a) – wyróżnienie: 

Dorota Wołowska

Serdecznie dziękujemy wszystkim uczest-

nikom konkursu, opiekunom dzieci. Szczególne 

podziękowania składamy na ręce dyrektorki 

Przedszkola nr 9 Pani Teodorze Zając.

Redakcja

Budżet Obywatelski, zaczynamy!

Po sukcesie programu pilotażowego 

w  2013 r. w  imieniu Rady Dzielnicy VII Zwie-

rzyniec zapraszam Państwa do ponownego 

zaangażowania się w  przygotowanie nowych 

projektów lub zawnioskowanie poprzednich 

pomysłów, które zrealizujemy w  ramach Bu-

dżetu Obywatelskiego.

Spotkanie inaugurujące dla mieszkańców 

całej dzielnicy, na którym przedstawimy ideę 

budżetu obywatelskiego i wyjaśnimy rolę par-

tycypacji społeczeństwa w  procesie wyboru 

zadań oraz podziału środków fi nansowych, 

odbędzie się 12.05.2014 r. o  godz. 18.00 
w Zespole Szkół Ogólnokształcących nr 18 
przy ulicy Senatorskiej 35.

Następnie w trzech miejscach odbędą się 

spotkania podczas których Państwo wymyślą 

co powinno zostać zrobione w naszej dzielni-

cy (do 100 tys. zł) oraz w mieście (do 3 mln. zł).

Mieszkańców zamieszkujących poszczególne 

rejony Zwierzyńca zapraszamy na spotkania:

PÓŁWSIE ZWIERZYNIECKIE – Szkoła Pod-
stawowa nr 31, ul. Prusa 18.
1 spotkanie – 22 maja 2014 r. (czwartek), godz. 

18.00, 

2 spotkanie – 06 czerwca 2014 r. (piątek), 

godz. 18.00.

CHEŁM - Klub Kultury „Chełm”, ul. Chełm-
ska 16.
1 spotkanie – 23 maja 2014 r. (piątek), godz. 

18.30, 

2 spotkanie – 06 czerwca 2014 r. (piątek), 

godz. 18.30.

BIELANY – Szkoła Podstawowa nr 48, ul. 
Księcia Józefa 337.
1 spotkanie – 21 maja 2014 r. (środa), godz. 

18.30, 

2 spotkanie – 05 czerwca 2014 r. (czwartek), 

godz. 18.30.

Szczęsny Filipiak
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Wybory do Parlamentu Europejskiego

Jakże szybko minęło ostatnie 10 lat w cią-

gu, których nasz kraj wszedł na nową drogę 

rozwoju w  ramach Unii Europejskiej. Niedługo 

przyjdzie nam wybierać naszych reprezen-

tantów do Parlamentu Europejskiego – czyli 

bezpośrednio wpłynąć na kształt wspólnoty 

w  przyszłości. Myślę, że większość mieszkań-

ców naszej dzielnicy widzi zmiany, jakie zaszły 

podczas ostatnich 10 lat i  umie je ocenić. Nie 

chcę wskazywać, na kogo konkretnie należy 

głosować, to w  końcu indywidualna sprawa 

każdego z nas, jednak bezsprzecznie to, jakie-

go wyboru dokonamy ma istotne znaczenie dla 

przyszłości Unii Europejskiej a także wpłynie na 

możliwości realizacji polskich interesów naro-

dowych w przyszłości. 

Warto zwrócić uwagę na to, czym w  ogóle 

jest parlament europejski i jak funkcjonuje. Jego 

siedzibą jest Bruksela a  także Strasburg i  Luk-

semburg. Liczba posłów wybierana w  danym 

kraju zależy głównie od liczby mieszkańców, 

jednak z  pewnym mechanizmem korygującym, 

wzmacniającym rolę mniejszych państw. Na 

wstępie należy także zaznaczyć, że jest uzna-

wany za instytucję o  największym mandacie 

demokratycznym, ponieważ jego członkowie 

wybierani są bezpośrednio przez obywateli 

Unii, którzy we wszystkich krajach człon-

kowskich dokonają wyboru pod koniec maja 

(w Polsce: 25 maja). Parlament nie jest jednak 

reprezentacją krajów, jako takich, a  samych 

obywateli Unii (czyli obywateli wszystkich 

państw członkowskich). Posłowie zasiadają 

w  nim nie według klucza odnośnie pocho-

dzenia, a  zgodnie z  własnymi poglądami – co 

jest wyrażane poprzez bycie członkiem jednej 

z frakcji parlamentarnej. Dzięki temu nie ma za-

grożenia, że którekolwiek z  dużych państw UE 

może samodzielnie realizować swoje partykular-

ne interesy, skoro jego reprezentanci zasiadają 

w różnych, niekiedy całkowicie przeciwstawnych 

frakcjach. Mechanizmy sterujące pracą parla-

mentu przypominają w  największym stopniu 

funkcjonowanie parlamentów krajowych, a  nie 

działanie instytucji międzynarodowych. Euro-

posłowie pracują przez większość czasu w ko-

misjach, podobnie jak w krajowym parlamencie. 

Tam powstają szczegółowe regulacje prawne 

i  rozwiązania, głównie dotyczące poprawy 

funkcjonowania wspólnego rynku, jakości i bez-

pieczeństwa świadczenia usług czy rozwiązań 

wspierających rozwój gospodarczych. Obecnie 

większość z  51 polskich europosłów zasiada 

w największej grupie w PE – Europejskiej Partii 

Ludowej. Można zaryzykować stwierdzenie, 

że dzięki temu Polska ma spory wkład i  real-

ny wpływ na tworzenie europejskiego prawa. 

Chociaż Parlament Europejski nie posiada bez-

pośrednio inicjatywy ustawodawczej, to bierze 

udział w najważniejszych sprawach dotyczących 

funkcjonowania Unii, jak uchwalanie budżetu 

oraz rozliczanie Komisji Europejskiej z  jego wy-

konania. Może także wezwać Komisję, do podję-

cia konkretnych działań a w razie gdyby uznał to 

za konieczne, odwołać samą Komisję. Głos par-

lamentu jest respektowany, nawet, jeżeli nie ma 

on formalnych uprawnień, a funkcję konsultacyj-

ną. Co jednak jest warte zauważenia – w przeci-

wieństwie do prawa krajowego, regulacje unijne 

stosunkowo rzadko wzbudzają kontrowersje.  

Sprawy, o których informują nas niekiedy media 

(zwykle w  sposób mający wzbudzić oburzenie 

i panikę) to niewielki ułamek spraw, które toczą 

się na forum unijnych instytucji.  

Musimy sobie także zdać sprawę, ze ska-

li ogromu samej Unii – jej gospodarka, jako 

całość jest największą gospodarką świata, 

a  liczba obywateli UE jest mniejsza jedynie od 

liczby l udności Chin i  Indii. Każdy z  kandyda-

tów reprezentuje poglądy, które w  większym 

lub mniejszym stopniu oddają nasze własne 

przekonania. Musimy sobie sami odpowiedzieć, 

czym dla nas jest Unia Europejska i  jak chce-

my by wyglądała oraz jaka ma być rola Polski 

w  niej. I  właśnie 25 maja będziemy mogli, po-

przez zagłosowanie na jednego z kandydatów, 

zdecydować, w jakim kierunku chcemy by Unia 

Europejska się rozwijała.  Ja nie mam wątpliwo-

ści, że naszym obowiązkiem jest do tych wybo-

rów pójść i głosować. 

Łukasz Filipiak

Stażyści w Klubie Kultury Przegorzały

W  dniach 22-29.04.2014 już po raz drugi 

Klub Kultury Przegorzały - Centrum Kultury 

Dworek Białoprądnicki zrealizował we współ-

pracy z  CEMEA Centre, organizacją francuską 

z  Orleanu staż BPJEPS dla animatorów czasu 

wolnego. Staż ten jest realizowany przy wspar-

ciu programu europejskiego Leonardo da Vinci 

i Regionu Centrum. 

Kraków i Orlean są miastami partnerskimi 

już od 1992 roku a współpraca pomiędzy kra-

kowskimi i  orleańskimi instytucjami na polu 

edukacji, kultury i  rozwoju kompetencji, dzięki 

współpracy wielu zaangażowanych osób trwa 

nieprzerwanie od ponad 20 lat. 

W  czternastodniowym programie stażu 

przewidziane były wizyty studyjne w różnorod-

nych krakowskich instytucjach i  organizacjach 

pozarządowych zajmujących się edukacją, 

kulturą, współpracą międzynarodową i  pracą 

społeczną, podczas których stażyści pozna-

wali specyfi kę polskich instytucji i obserwowali 

zajęcia prowadzone przez polskich nauczycieli 

i instruktorów. 

Wizyty studyjne pozwalające na bliż-

sze poznanie specyfi ki działania, grup 

docelowych, sposobów fi nansowania i  funk-

cjonowania organizacji, a  także na nawiąza-

nie zawodowych relacji odbyły się między 

innymi w  Fundacji „Mimo Wszystko”, Sto-

warzyszeniu Rozwoju i   Integracji Młodzieży, 

Centrum Pomocy Ojca Pio, Stowarzyszeniu 

„U Siemachy,  Stowarzyszeniu Przestrzeń Ko-

biet,  Stowarzyszeniu Willa Decjusza, Centrum 

Społeczności Żydowskiej, świetlicy socjo-

-terapeutycznej Gratka przy szkole podstawo-

wej nr 48, Stowarzyszeniu Alf i Klubach Kultury 

Dworku Białoprądnickiego. W  trakcie trwania 

stażu stażyści byli goszczeni również przez 

Radę Dzielnicy VII, Kuratorium Oświaty, Miej-

ski Ośrodek Wspierania Inicjatyw Społecznych 

oraz Konsula Francji.

Staż pozwolił uczestnikom francuskim 

na rozwój kompetencji komunikacji i  eduka-

cji międzykulturowej, poznanie kultury i  języka 

polskiego oraz nawiązanie kontaktów polskimi 

instytucjami, instruktorami i  pracownikami mło-

dzieżowymi. 

Serdecznie dziękujemy wszy stkim zaanga-

żowanym instytucjom, a zwłaszcza tym położo-

nym w Dzielnicy VII. 

 Alicja Szpot
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Miejsce pamięci przy ul. Bruzdowej – czy bliżej cmentarza wojennego
Dokończenie ze str 1

Osobnym problemem jest kwestia oznako-

wania dojścia do Glinika (Glinika). Problem ten 

został poruszony w  piśmie do Rada Dzielnicy. 

Bezsprzecznie potrzebne jest odnowienie bar-

dzo zniszczonego znaku „miejsce pamięci” na 

rogu ul. Kamedulskiej i  ul. Bruzdowej a  także 

ew. umieszczenie nowego przy skrzyżowaniu 

ul. Kamedulskiej i  Ks. Józefa.  Potrzebne są 

także stosowne drogowskazy. Rada Dzielnicy 

w  czasie sesji w  dniu 19 listopada br. podjęła 

uchwałę w tym zakresie wnioskując do Zarządu 

Infrastruktury Komunalnej i Transportu o ozna-

kowanie dojścia i   odnowienie znaku „miejsce 

pamięci”.

Ponadto ponawiam apel do osób, szcze-

gólnie Mieszkańców Przegorzał pamiętających 

wydarzenia z  lat 1939-1945, o  kontakt z  Rada 

Dzielnicy. Zwracam się także o  udostępnie-

nie dawnych fotografi i ukazujących to miejsce 

pamięci celem publikacji na stronie Rady. Za-

chęcam również do zapoznania się z  tekstem 

autorstwa Ryszarda Kotarby dotyczącym Gli-

nika a opublikowanym w najnowszym numerze 

Zeszytów Historycznych WiN-u (nr 38, 2013).

Marcin Kapusta fot. M. Kapusta

Co dalej z remontem ulicy Starowolskiej?
Remont ulicy Starowol-

skiej to temat, który nurtuje 

jej mieszkańców i Radę Dziel-

nicy od kilkunastu lat.

Na wniosek mieszkańców 

w  dniu 20 maja 2013 roku 

odbyło się spotkanie u  Pana 

Prezydenta Jacka Majchrow-

skiego. Mieszkaniec ul. 

Starowolskiej przekazał do 

wiadomości dzielnicy ustalenia ze spotkania 

z Prezydentem Miasta Krakowa.

W  spotkaniu uczestniczyli przedstawiciel 

Rady DzielnicyVII przewodniczący Pan Szczęs-

ny Filipiak, przedstawiciel ZIKIT-u  Pan Adam 

Cebula. Sprawa dotyczyła wybudowania chod-

nika dla pieszych w ul. Starowolskiej ze względu 

na bezpieczeństwo użytkowników drogi. Pan 

Prezydent wyjaśnił, że problem postania chod-

nika wiąże się z  przebudową całej ulicy wraz 

z budową kanalizacji opadowej. 

Ustalono, że ZIKiT przeanalizuje „starą” 

koncepcję przebudowy ulicy i  oszacuje kosz-

ty w  dwóch wariantach – wykonanie samego 

chodnika i kompleksowa przebudowa ulicy Sta-

rowolskiej.

ZIKiT kolejnym pismem po spotkaniu z pre-

zydentem poinformował, że po analizie i  wizji 

w terenie nie jest możliwe zrealizowanie wyłącz-

nie chodnika w  ul. Starowolskiej bez komplek-

sowej rozbudowy ulicy (w  tym bez rozwiązania 

odwodnienia) oraz bez zajęcia części prywat-

nych działek.

Istnieje bowiem duże prawdopodobień-

stwo, że obecnie funkcjonujące najbliższe 

odbiorniki wód opadowych czyli rów w  Parku 

Decjusza oraz wybudowana kanalizacja w  ul.

Jesionowej nie będą w stanie przyjąć dodatko-

wych wód i ścieków opadowych z projektowa-

nej sieci kanalizacji opadowej. Konieczna będzie 

przebudowa rowu w Parku Decjusza biorąc pod 

uwagą już dzisiaj małą przepustowość dolnego 

jego odcinka.

ZIKiT analizował także możliwość wyko-

nania utwardzonych poboczy wzdłuż ulicy dla 

poprawy bezpieczeństwa pieszych. Okazało 

się, że działka drogowa jest za wąska zatem ko-

nieczne byłoby pozyskanie przyległych terenów 

wzdłuż ulicy a  także usunięcie krzewów, drzew 

oraz ścięcie istniejących skarp. 

Dla rozwiązania istniejącego problemu 

niezbędne jest więc planowanie działań inwe-

stycyjnych – opracowanie dokumentacji oraz 

uzyskanie decyzji o  zezwoleniu na realizację 

inwestycji drogowej pod kompleksową rozbu-

dowę drogi do parametrów zgodnych z  rozpo-

rządzeniem Ministra Transportu i  Gospodarki 

Morskiej z dnia 2 marca 1999 roku ( Dz.U. z 14 

maja 1999 r .Nr 43 poz. 430 z  póżniejszymi 

zmianami.) Powyższe działania będą związane 

z koniecznością zajęcia terenów przyległych do 

drogi.

Przedstawiono szacunkowe koszty rozbu-

dowy ul. Starowolskiej oraz przebudowy rowu 

w Parku Decjusza.

–  opracowanie dokumentacji i  realiza-
cję rozbudowy ul. Starowolskiej – 
4.890 000,00 zł brutto,

–  opracowanie dokumentacji i przebudowa 
rowu melioracyjnego w  Parku Decjusza 
230.000,00 zł. brutto. 
W kosztach nie uwzględniono przebudowy 

kanalizacji w  ul. Jesionowej ponieważ dopiero 

na etapie opracowania dokumentacji wykonane 

obliczenia przepustowości określą konieczne 

parametry kanalizacji opadowej i  potwierdzą 

zasadność jej przebudowy. 

Redakcja
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Zwierzyniec na starej fotografi i

Majówki
W  Krakowie i  okolicach, przez długie lata 

wiosenne wypady za miasto nazywano swoj-

sko – „majówkami”. Zapożyczony z  języka an-

gielskiego, raczej nieużywany termin „piknik”, 

powrócił i  zaczął pojawiać się coraz częściej 

począwszy od lat 90. Wcześniej – ciekawostka 

– uznawany był za ...przestarzały.

Celem niedzielnych wycieczek był przede 

wszystkim Las Wolski i Panieńskie Skały. 

Odwiedzano też Wolę Justowską oraz park 

przy pałacu Decjusza, udostępniany w niedzie-

le i  święta bez ograniczeń. Przy nieistniejącym 

mostku na Rudawie (dziś narożnik ulic Piłsud-

skiego i  Retoryka), czekali włościanie i  fi akrzy 

przewożąc amatorów majówki, za niewielką 

opłatą. Popularnym miejscem nieco dalszych 

wycieczek – zwłaszcza w Zielone Święta – był 

klasztor na Bielanach, gdzie odbywał się wiel-

ki odpust. Wtedy znaczna cześć mieszkańców 

przenosi się tutaj i na łonie leśnej przyrody, opo-

dal wrzawy miejskiej, używa tych kilku błogich 

chwil czarodziejskiej samotności, lubego orzeź-

wienia i  słodkiej zabawy – pisał pamiętnikarz 

Józef Mączyński (1845 r.). 

Prawdziwy rozkwit „piknikowania”, przy-

niósł dopiero XX wiek, choć w przypadku Kra-

kowa nie wiązało się to z postępem w rozwoju 

środków komunikacji. U progu  niepodległości 

otwarły się w  dziedzinie rekreacji nowe możli-

wości, a  atrakcji wcale nie trzeba było szukać 

z  dala od miasta. Istotnym było „odzyskanie” 

Błoń, które w znacznej części dzierżawione były 

przez miasto austriackiemu garnizonowi. Odtąd 

było to świetnie położone miejsce na świątecz-

ne leniuchowanie, toteż nie wszyscy docierali 

do Lasu Wolskiego. Modne dla wypoczynku 

stały się też usypane w latach 1907-1914, prze-

ciwpowodziowe wały Wisły i Rudawy, która pły-

nęła teraz obok klasztoru norbertanek. 

Dość rewolucyjne przemiany obyczajowe, 

dopuszczały już możliwość swobodnego plażo-

wania obojga płci, co dotąd możliwe było tylko 

w  odległych nadmorskich kurortach. U  progu 

lat 30. urządzono nad Wisłą kilka wysypanych 

piaskiem plaż (m.in. obok Wawelu i przy ujściu 

Rudawy). Warto jednak przypomnieć, że opa-

lenizna jeszcze długo nie była w  modzie, bo 

uważano że przystoi raczej chłopkom, niż pa-

nienkom z dobrego domu. 

Majówki miały swój specyfi czny (istotny!) 

rytuał związany z  aprowizacją. Dźwigano – 

najpierw w  tobołkach – później w  plecakach 

i  chlebakach, kanapki z kiełbasą, jaja na twar-

do, pomidory kiszone, ogórki, etc. Bardziej za-

pobiegliwi zabierali sznycle bądź pieczone udka 

kurczaka. Uczta odbywała się na rozłożonym 

kocu, w  dobrym tonie było użycie serwetek. 

Popijało się zwykle oranżadą z butelek zwanych 

„krachlami”, z  charakterystycznym pałąkowa-

tym zamknięciem, wygodnym bo wielokrotnego 

użytku. Spotykało się je w  handlu (raczej pry-

watnym), aż do końca lat 70. 

Stosunkowo nową atrakcją stały się baseny 

pływackie. Pierwsze z  prawdziwego zdarzenia 

powstały w ramach kompleksu pod nazwą Miej-

ski Stadion Sportowy, przy al. 3 Maja, w  1938 

roku. Zastąpiły zlikwidowaną wówczas, wysłużo-

ną pływalnię w Parku Krakowskim. Kolejne base-

ny urządzono dopiero po ostatniej wojnie, m.in. 

przy klubach sportowych „Wawel” i „Wisła”. Dziś 

pozostały po nich jedynie wspomnienia. 

W  latach 50. i  60. skutecznie rywalizowały 

z basenami krakowskie rzeki. Mimo że w 1961 

roku - ze względu na skalę zanieczyszczeń – 

zakazano kąpieli w Wiśle, w praktyce nikt tego 

nie przestrzegał. Niezapomniane były pikniki 

przy kaskadowym ujściu Rudawy, choć po 

przedwojennej plaży „Krokodyl” nie było już 

śladu. Siadało się na stopniach, a woda leniwie 

lała się na plecy. Żyć nie umierać... Szukający 

mocniejszych wrażeń, podążali w  górę rzeki, 

w rejon piątego z kolei mostu – już na Woli Ju-

stowskiej – z którego można było bez obaw (?) 

skakać „na główkę”. 

Nie dawała takiego komfortu Wilga zanie-

czyszczona do granic możliwości. Do kąpieli 

nadawało się natomiast położone obok – na 

tyłach ul. Szwedzkiej i budującego się os. Pod-

wawelskiego – podłużne jeziorko, pamiątka 

po dawnym korycie. Piknikowali tam głównie 

mieszkańcy Dębnik, Ludwinowa i Zakrzówka. 

Ostatnia z plaż o nazwie „Wawel” – na cy-

plu naprzeciw zamku – zniknęła pod wodą, po 

nieszczęsnym spiętrzeniu i obmurowaniu rzeki, 

jesienią 1965 roku. Położone w rejonie Przego-

rzał, tzw. dzikie plaże przyciągały jeszcze do 

końca lat 60. Później już mało kto ryzykował 

kąpiel w Wiśle… 

Krzysztof Jakubowski

Najczęściej preferowana przez krakowian tzw bierna rekreacja, popularna już była przed laty (majówka na Błoniach -fot. 1930 r.) 

/ ze zbiorów autora

Tłoczno też bywało nad Rudawą, po niedzielnej mszy (fot. 1928 r.) / ze zbiorów autora

Zwierzyniecki Klub Sportowy ogłasza nabór do drużyn młodzieżowych: żaków, orlików, młodzików i trampkarzy. 
Klub zapewnia całoroczne, profesjonalne szkolenie, udział w rozgrywkach na trawie i hali oraz coroczny obóz letni. 
 Zainteresowanych prosimy o kontakt z sekretariatem Klubu, ul. Na Błoniach 1 tel. 012/ 425-18-46 lub z trenerami grup 
 młodzieżowych: 512939296 -Konrad i 512293799 -Maciek


